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Gospod mora vstati od mrtvih 
»In videl je in veroval. Nista še namreč razumela Pisma, da mora 
Gospod vstati od mrtvih.« 
Prazen Jezusov grob, dragi bratje in sestre, je škandal brez primere. Upira 
se razumnemu človeku; saj je vendar naša temeljna izkušnja, da človek, ki 
ga mrtvega položijo v grob, tam tudi ostane. Jezusov grob pa je bil tistega 
svetlega velikonočnega jutra prazen. Ob tem z lahkoto razumemo, da so 
bili učenci zbegani. Tudi Magdalenino sporočilo, da so »Gospoda vzeli iz 
groba«, se zdi na mestu. In vendar! Ko so učenci pomislili na skupne poti z 
Jezusom po judovskih in galilejskih vaseh, jim je počasi postalo jasno, da 
se je to pač moralo zgoditi, oziroma kot je povedal evangelist, »da Gospod 
MORA vstati od mrtvih«. Vse, kar je tri leta med njimi učil, vse, o čemer je 
govoril in delal, jasno pripoveduje, da je bilo vse Jezusovo poslanstvo, da 
človeka osvobaja. V shodnici v Nazaretu je namreč bral Izaijeve besede: 
»Duh Gospodov je nad menoj, ker me je mazilil, da prinesem blagovest 
ubogim. Poslal me je, da oznanim jetnikom prostost in slepim vid, da pustim 
zatirane na prostost.« Človeka je v resnici moral osvoboditi tudi tistega 
najzanesljivejšega ječarja, ki mu doslej ni ušel še nihče: smrti. In kako naj 
prinaša življenje, če sam trohni v grobu? Da. Če je Jezus res to, za kar se 
predstavlja, MORA vstati od mrtvih. Če ne vstane, je vse njegovo učenje 
okostenela etika. Za nas kristjane je Jezus vstal. Živi. Ker smo njegovi in 
smo v njem, bomo večno živeli tudi mi. Osvobodil nas je strahu pred smrtjo 
in nam podaril življenje. In to je največ, kar bi si lahko želeli. Vrata naše ječe 
so odprta in le na nas je, da skoznje stopimo v življenje. Aleluja.  
Vaša duhovnika Slavko in Edi ter katehistinji Marija in Rozalija želimo 
velikonočno upanje v večno življenje ter zato tudi veselje vsem 
vernikom doma in po svetu, še posebej pa vsem bolnim in trpečim.



Na lanskem zadnjem adventnem večeru smo gostili 
predavatelja na Teološki fakulteti, strokovnjaka za 
Sveto pismo. V temi o največji zapovedi, zapovedi 
ljubezni, nam je odstiral pogled na Boga in njegovo 
brezpogojno ljubezen do človeka.  
Spoznajmo tega rojaka, doma iz Radelj! Sedaj živi z 
ženo v Mariboru. Po ravenski gimnaziji je študiral 
zgodovino in teologijo, po končanem dodiplomskem 
študiju pa je na Teološki fakulteti v Ljubljani vpisal 

teologijo pod mentorstvom doc. dr. Snežne Večko. Doktoriral je leta 2015 
s semantično analizo dveh hebrejskih glagolov, ki jo je leta 2022 kot 
doktorsko nalogo v angleščini izdala kanadska založba Lexington Books 
(Rowman & Littlefield) v zbirki Jewish Studies. Leta 2012 (ponovno 
2015) je bil izvoljen v naziv asistenta pri Katedri za Sveto pismo in 
judovstvo, 2017 (ponovno 2022) v naziv docenta.  
Zakaj teologija in zakaj študij Svetega pisma, ki je vendar zelo zahteven? 
Zakaj teologija, je vprašanje, na katerega ne znam natančno odgovoriti, 
čeravno je bil odgovor vedno trdno zasidran v meni. Nikoli nisem podvomil o 
pravilnosti izbire. Sam sem prve razloge prepoznaval v starih starših, ki so bili 
verni na pristen, a skromen kmečki način. Pri bici je bilo vedno na mizi Sveto 
pismo. Še sedaj, 30 let po tem, se živo spominjam, kako sem ga prebiral, na 
začetku bolj občudoval slike … menim, da je v meni ta izkušnja pustila pečat. 
Ko sem se vpisoval na študij, sem v obe kombinaciji (z zgodovino in filozofijo) 
vpisal teologijo. Morda je bila to naivna odločitev, saj ni obetala veliko v smislu 
zaposlitve, a v življenju nikoli nisem sledil »računici«, temveč bolj svojemu 
prepričanju. V družini me k študiju teologije niso niti spodbujali niti me od njega 
odvračali, pač pa podpirali, za kar sem zelo hvaležen. Ob poslušanju razlag 
Svetega pisma sem nato svoje zanimanje dokončno oblikoval v željo po študiju 
»knjige knjig«. Ko sem poslušal predavatelje dr. Večkovo, dr. Matjaža, sedaj 
škofa, idr., sem si rekel: »To bi počel tudi jaz!« Študij Svetega pisma je res zelo 
kompleksen, saj predpostavlja znanje z različnih področij. Toda že malo vere 
premika gore, kot pravi Jezus, tj. malo veselja, zagnanosti, zanimanja in veliko 
vztrajnosti lahko pri vsakem obrodi stoterne sadove; v tem nisem nič 
posebnega. Nikoli nisem imel občutka, da neko snov usvajam zaradi nje same. 
Študij Svetega pisma se je vedno prepletal in se še z mojim osebnim 
življenjem, z osebno rastjo. To me vedno hrani, da lahko vztrajam, dosegam 
cilje. 
Sveto pismo nam odkriva Boga, ki je usmiljen, ki je ljubezen, hkrati pa 
beremo o Božji jezi in maščevanju. Ob vsemogočnem in dobrem Bogu 
pa smo priča  naravnim katastrofam, osebnemu trpljenju … Kako naj 
človek vse to razume? 
V Svetem pismu Stare zaveze res beremo tudi o Božji jezi in maščevanju, 
nemalo je tudi krvavih prizorov, ki jih težko razumemo. Ob tem sem predlagal 
dva premisleka. Prvič: zelo pomembno je, da Sveto pismo beremo kot celoto, 
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da ne gledamo na svetopisemskega Boga skozi prizmo zgolj neke izjave ali 
odlomka, kot tega ne počnemo, ko beremo knjigo, gledamo film, ali nenazadnje 
iz osebnih izkušenj, ko se srečujemo z različnimi ljudmi. Nujno je, da poznamo 
celotno zgodbo. Šele takrat bomo lahko razumeli posamezne izjave, ki so 
pogosto ali skoraj praviloma pogojene s posebnimi okoliščinami. Cerkev je zato 
od vsega začetka podčrtavala pomembnost poznavanja celote Svetega pisma. 
Če ponazorim bolj sodobno: včasih že zamujenih uvodnih pet minut filma 
močno vpliva na naše (ne)razumevanje zgodbe, kaj šele nepoznavanje 
»uvodih 5 min.« Svetega pisma. Drugič: Sveto pismo je Božja beseda, a Božja 
beseda, ki jo je zapisala človeška roka. To pomeni, da je Sveto pismo celo več 
kot Božja beseda, je Božja in človeška beseda, a hkrati odpira prostor človeški 
šibkosti, človeškemu delnemu razumevanju Božjega delovanja. Mirno lahko 
rečemo, da krvava poglavja, navodila o pobijanju, maščevanju, niso popolne 
podobe Boga, pač pa so pogojene s časom, ko je neko konkretno besedilo 
nastalo, odsevajo pa tudi postopnost razodevanja Boga v zgodovini. Kot 
kristjani verjamemo, da se je ta polnost dovršila »šele« v Novi zavezi. Toda 
omenjeno bistvo – Božja ljubezen in usmiljenje – je prisotno od prvih strani 
Svetega pisma, morda vedno ne očitno. 
Zdi se, da sta Cerkev in katoliška vera trenutno kar na veliki preizkušnji. 
Kako ju dojemate Vi? 
Če Cerkev razumemo kot institucijo, tj. organizacijo, način dela ipd., potem se 
strinjam. Že naši starejši brati po veri, Judje, so se dobro zavedali, da je 
potrebno sporočilo Svetega pisma, ki je bilo zapisano v nekem konkretnem 
času nekemu konkretnemu občestvu, vedno znova prenašati v nove 
okoliščine, ga aktualizirati. Z drugimi besedami: Cerkev, njeno izročilo, je živ 
organizem, ki vedno išče času in okolju primerne načine izražanja večne in 
nespremenljive resničnosti. O teh spremembah pričata že Sveto pismo samo 
in dvatisočletna zgodovina Cerkve. V tem smislu gledam trenutno dogajanje v 
Cerkvi kot naraven proces iskanja, prečiščevanja, razumem ga kot vračanje k 
svetopisemskim izvirom. 
Vaše velikonočno sporočilo bralcem? 
Voščil bi preprosto, svetopisemsko. Sveto pismo od prve strani do praznega 
groba in vstajenja poudarja, da naš Gospod ni Bog mrtvih, temveč živih. Ker 
pogosto živimo »v preteklosti«, tj. obremenjeni s preteklostjo, našo in drugih, 
pogosto častimo »mrtve«, torej preteklost. Vstali Gospod nas vabi na pot, 
naprej, ne nazaj, v prihodnost, ne v preteklost. 

Pripravila Marija Prikeržnik 

MOLIVCI ZA DUHOVNE POKLICE VABĲO

Od 23. do 30. aprila bo potekal teden molitve za duhovne poklice 
pred Najsvetejšim, ki bo izpostavljeno pred sv. mašo ob 18.30, z 
geslom Poklicani, da bi živeli. 
23. aprila ob 15.00 pa bo v Mariboru letno srečanje molivcev za 
duhovne poklice. 
Srčno vabljeni!



VELIKONOČNI ČAS
Na daljici cerkvenega leta vstopamo v obdobje, ki je za kristjane 
najpomembnejše in zato liturgično najbogatejše. To je velikonočni čas. 
Na meji med njim in postnim časom je t. i. velikonočno tridnevje (o njem pišemo 
posebej), ki se konča z velikonočno nedeljo, prav s to nedeljo pa se potem 
začne velikonočni čas, ki traja do binkošti ali 7-krat 7 dni oz. 7 velikonočnih 
nedelj. Sedem je podoba polnosti ter večnega življenja in Kristusove skrivnosti 
odrešenja, zato je teh 7 tednov oz. natančno 50 velikonočnih dni čas velikega 
veselja, in bi bil en sam dan zanj premalo. Za prvo velikonočno nedeljo šteje 
kar velika noč (letos 9. aprila), druga se imenuje tudi bela nedelja ali nedelja 
Božjega usmiljenja (letos 16. aprila). Prvi teden po veliki noči je velikonočni oz. 
velikonočna osmina, ko naj bi v radosti meditirali o Kristusovem vstajenju in 
našem rojstvu iz krsta. Pri liturgiji beremo evangeljske odlomke o Jezusovih 
prikazovanjih po vstajenju in o njegovih zadnjih govorih o zapovedi ljubezni, 
povezanosti z Očetom, obljubi Sv. Duha …  
40 dni po veliki noči (letos 18. maja) je vnebohod, dan, ko je vstali Jezus po 40 
dneh prikazovanja učencem in izbranim pričam šel v nebesa k Očetu. Zadnje 
prikazanje se konča z vstopom njegove človeške narave v Božjo slavo, ki jo 
upodabljata oblak in nebesa, kjer odslej sedi na Božji desnici.  
Zadnji, 50. dan po veliki noči (letos 28. maja) so binkošti, praznik prihoda 
Svetega Duha nad zbrane učence in Božjo mater Marijo. Namesto Kristusove 
človeške navzočnosti je nastala duhovna v zakramentu Svetega Rešnjega 
telesa. Na prve binkošti je bila rojena Cerkev.  
Z binkoštmi se tudi konča velikonočni čas, katerega liturgična barva je bela, a 
pomensko vanj štejemo še: teden po binkoštih oz. praznik Svete trojice (letos 
4. junija), četrtek po njej oz. praznik Sveto Rešnjega telesa in krvi – telovo 
(letos 8. junija) in tretji petek po binkoštih oz. srce Jezusovo (letos 16. junija.) 

Pripravila H. Merkač 

IZ NAŠIH SKUPIN 
DUHOVNE VAJE V OLIMJU 
Center za Nove duhovne poklice (CDP) je tudi letos v Olimju organiziral 
duhovne vaje za župnĳske animatorje in molivce. Bile so od 3. do 5. marca pod 
vodstvom s. Štefke, ki tudi skrbi za formacĳo animatorjev in molivcev. Letošnje 
geslo je bilo zelo pomenljivo Prišel sem, da bi vrgel ogenj ljubezni; da bi Bog 
vstopil na vsa področja našega življenja, tudi tista, “kjer ga še nisem spustil 
zraven”. Bila je čudovita postna priložnost, da poglobimo odnos z Bogom, 
globlje vstopimo v poslanstvo animatorja in molivca za duhovne poklice 
ter vnemamo srca. Iskrena želja nas bo vodila do dejanj, da Bog zažari v nas 
in se zavemo, kdo smo in da smo ljubljeni. Osnovna drža je, da sprejmemo 
Božjo komunikacĳo, v kateri nam pravi, da je v Bogu za nas življenje. Vsak dan 
smo imeli sv. mašo, osebno delo, čas za sprehod. Zelo doživeto je bilo, ko smo 
molili drug za drugega pred križem Jezusa. Deležni smo bili še snemanja za 
oddajo Duhovni utrip.

TEMA MESECA: CERKVENO LETO (5) 



Pavlika je o vajah povedala: Olimje je zame poseben milostni kraj. Odmik je 
poglobitev vase, šola, v kateri se učim prepoznati Božji glas, se odpreti 
Svetemu Duhu. Srečanje, izmenjava dobrih praks, razmišljanje ob Božji 
besedi, adoracĳa pred Najsvetejšim, zakramenta sprave in svete maše me 
napolnĳo z novim pogumom na poti z Jezusom in v vsakdanjem življenju. 

Pripravila Jelica Sovič
DUHOVNA OBNOVA
V soboto, 11. marca, smo se člani biblične skupine zbrali v našem Župnijskem 
domu, da bi se  v postnem času bolj pripravili za velikonočne praznike. 
Pridružili so se nam še drugi župljani iz naše in hotuljske fare. Duhovno obnovo 
je vodil p. Vili Lovše. Že napis v aranžmaju na sredi dvorane nas je uvedel v 
poglobljeno razmišljanje o Božji besedi: »Človek ne živi samo od kruha, ampak 
od vsake besede, ki prihaja od Boga.« V prvem delu obnove smo poslušali, 
kako Jezus premaguje skušnjave, tudi največjo skušnjavo vsake religije: 
samozadostnost. Ko  postavimo v središče sami sebe, nismo več Božji otroci. 
Molitev nam pomaga, da se povežemo z Bogom in čistimo naše zle misli. 
Molitev, miloščina in post so glavni stebri postnega časa. 
V osebni molitvi smo razmišljali o svoji povezanosti z Bogom. Pomagal nam je 
izrek: »Gledam njega, ker On gleda mene!« V drugem delu smo se posvetili 
razmišljanju o molitvi očenaš. Verjeti moramo, da nas ima Bog res rad, vse po 
vrsti in vedno. Četudi se oddaljimo od njega, nas vedno ujame in daje novo 
priložnost z zakramentom svete spovedi.  Po kosilu smo šli v cerkev in imeli 
češčenje Najsvetejšega, na koncu pa se tudi zahvalili za obnovo. Po spovedi 
in sveti maši, ki jo je daroval pater Lovše, smo zaključili dan, poln Božje milosti. 
V gradivo nam je pater dal na pot naslednje vodilo: Moli Boga z vero, delaj 
dobro ljudem z ljubeznijo in premaguj svojo naravo z upanjem v 
prihodnje vstajenje.  
Nekaj misli udeležencev duhovne obnove
Postna duhovna obnova je name 
delovala zdravilno. Uvodi patra so 
mi pomagali, da sem se laže 
poglobila vase in sem močno 
začutila Jezusovo ljubezen, kako 
vedno ostaja z mano, čeprav ga 
večkrat nehote zavračam. 
(Marjanca)
V tišini se posvečam molitvi očenaš. 
Jezus me sprejema takšno, kot sem. 
Voditelj nas je usmerjal k pravi dobri 
poti razmišljanja in molitve. (Jelka)
Hvala Gospodu, da je ta dan izlil 
obilje svoje ljubezni ter odprl ušesa 
in srce, da sem lahko slišal, kaj mi 
govori. (Matjaž)

Duhovne obnove smo se udeležili 
tudi iz župnije Kotlje. Za šest naših 
župljanov je bilo to krasno duhovno 
doživetje, ki nam je razsvetlilo 
marsikatere dvome in poglobilo naše 
versko življenje. Hvala predavatelju 
in katehistinji Mariji. (Ivanka) 



PLENUM NADŠKOFIJSKE KARITAS 
Tretjo soboto v marcu smo se sodelavci zbrali v stolnici sv. Janeza Krstnika pri 
sv. maši. »Poklicani k upanju« je bilo geslo letošnjega plenuma. V nagovoru je 
nadškof Alojz Cvikl poudaril: 1. Poklicanost in odprtost za Božji načrt. 2. 
Prinašati upanje tistim, ki iščejo pomoč. 3. Starost so temelji, na katerih lahko 
gradi mladost. 
Na plenumu nas je razveselil bogat kulturni program. Osrednji govorec je bil g. 
Samo Repolusk. Poudaril je, da je Karitas največja organizacija pro live, saj se 
zavzema za vso populacijo. Nakazal je močne smernice, ki so izziv. Seveda pa 
ni zmanjkalo časa za agape. Vsem spodbuda: ne naveličajmo se delati dobro! 

Zinka K.
IZ VEROUČNIH KLOPI 

V soboto, 18. marca, se je nekaj veroučencev udeležilo delavnice Karitas. 
Izdelovali so rožice za snope in velikonočne voščilnice.

Imejmo pred seboj, da nas Bog ljubi. 
Bodimo pogumni in ponižni. S 
pomočjo orodja – molitve 
ustavljajmo slabo, »da bomo iz 
svojih misli ustavljali slabe stvari in 
tako dobili dobre ter bomo živeli in 
delili Ljubezen, pozitivne misli in 
mir«. (Majda) 

Sodelovati z Bogom, srečati se z 
Jezusom v tišini. Samo On in jaz. 
Pustiti, da te gleda in ti gledaš njega. 
Odmaknjen od vsakdanjika, črpanje 
in premišljevanje ob bogatem 
predavanju patra Lovšeta. Vse to me 
je napolnilo in mi dalo vzpodbudo 
za naprej v tem postnem času in 
pričakovanju velike noči. (Jožica) 

Slavica Pristavnik



V soboto, 11. marca, so se prvoobhajanci udeležili duhovne priprave na prvo 
sveto spoved in prvo obhajilo.   

ZGODILO SE JE

Več kot 30 vernikov, zbranih na četrto postno nedeljo, 19. marca, na 
tradicionalnem križevem potu na Brinjevi gori. Pomladno vreme, lepa pot, 

globoko doživetje.



NAPOVEDNIK 

 2. april, cvetna nedelja – začetek velikega tedna; 
blagoslov snopov že v soboto ob 19.00 pri večerni sv. maši ter v 
nedeljo pri jutranji sv. maši ob 7.30 in  pred sv. mašo ob 

10.00 (pri križu, nato sprevod v cerkev) 
 6. april, veliki četrtek – ob 19.00 slovesna sv. maša, spomin zadnje 
večerje, molitvena ura za duhovne poklice
 7. april, veliki petek – ob 15.00 pobožnost križevega pota, ob 19.00 
obredi velikega petka, molitvena ura pri Božjem grobu
 8. april, velika sobota – ob 6.00 blagoslov ognja; blagoslov velikonočnih 
jedil: ob 10.00 pri Rutnikovi kapeli, ob 11.00 pri sv. Neži, ob 11.00, 12.00, 
13.00, 14.00, 15.00 v župnijski cerkvi, ob 17.00 pri sv. Antonu; ob 20.00 
velikonočna vigilija
 9. april, velika noč – ob 7.00 vstajenjska procesija in slovesna sv. maša; 
ob 10.00 in 19.00 sv. maša
 10. april, velikonočni ponedeljek – ob 10.00 in 19.00 sv. maša 
 13. april, četrtek – ob 19.00 začetek devetdnevnice za birmance vseh treh 
župnij
 17. april, ponedeljek – ob 18.00 srečanje vseh birmancev z nadškofom 
 22. april, sobota – sv. birma; ob 9.00 v Kotljah, ob 11.30 na Ravnah, ob 
15.00 na Strojni (tudi prvo sv. obhajilo) 
 1. maj, ponedeljek, Jožef delavec – začetek šmarnic; ob 18.30 
 7. maj, nedelja, Florjanova – pri sv. maši ob 10.00 sodelovanje gasilcev 

KRSTI – POROKE – POGREBI 

Zakrament sv. krsta so prejeli: 4. Val Čapelnik; 5. Tim Čapelnik; 6. Nik  
Poberžnik; 7. Neža Steblovnik; 8. Lara Krajnc.              

Zakrament sv. zakona sta prejela 1. Denis Krajnc – Sara Smrtnik. 

H Gospodu po večno plačilo so odšli: 16. Boris Čepin, 78 let, Janeče 45; 
17. Anton Lačen, 73 let, Brdinje 45 a; 18. Albert Kotnik, 83 let, Javornik 64; 
19. Pavlina Jamšek, 88 let, Janeče 24; 20. Kristina Svetina, 83 let, Podgora 
30, Kotlje.

Hvala za podporo Vogelnemu kamnu. V februarju ste zanj darovali 
72,84 €.



BOGASTVO DOGODKOV S KRIŽANIM IN VSTALIM 
Vstopamo v veliki teden, obredno doživljanje zgodovinskih dogodkov 
Jezusovega trpljenja, smrti in vstajenja. V sebi nosi bogato simboliko, ki naj 
okrepi našo vero. 

Cvetna (oljčna) nedelja 
Je spomin na Jezusov slovesen vhod v Jeruzalem, ko so ga 
množice pozdravljale kot kralja. Cerkev ta dan blagoslavlja 
oljčne veje, simbol miru in nesmrtnosti, ki nam potem doma 
govorijo, da moramo biti ljudje miru, hvaležni za dar večnega 
življenja.  

Veliki četrtek ali »rojstni dan keliha«
Dopoldne je dan krizmene maše, pri kateri duhovniki 
obnovijo obljube in s tem pokažejo povezanost s škofom 
in stolno cerkvijo. Oljčno olje posvetijo z dišavnimi 
primesmi v sveto krizmo, ki se uporablja za maziljenje 
prejemnikov zakramentov, pri posvečevanju cerkva in 
oltarjev. Blagoslovijo tudi krstno in bolniško olje. 

Večer velikega četrtka je prvi dan tridnevja Kristusovega trpljenja in vstajenja. 
Uvaja ga sveta maša Gospodove večerje, slovesen spomin na postavitev 
svete evharistije. Evangelij govori o tem, kako je Jezus pri zadnji večerji umil 
apostolom noge in jim dal novo zapoved medsebojne ljubezni. V ta spomin je 
po cerkvah obred umivanja nog, navadno dvanajsterim moškim. Zadnji del 
bogoslužja je slovesen prenos Najsvetejšega na posebej pripravljeni oltar. Na 
»rojstni dan keliha« naj bi nas z novo, globljo močjo prevzela zavest o 
pomenu svete evharistije za Cerkev in svet. 
Veliki petek – dan tihe žalosti 
Je edini dan v letu, ko ni svete maše, zato v cerkvah vlada 
tiha žalost. Oltar je prazen, brez križa, svečnikov in prtov. 
Ob tretji uri, uri Jezusovi smrti, je pobožnost križevega 
pota. Mašni obredi so trije: a) uvodno prebiranje Božje 
besede s pasijonom iz Janezovega evangelija in slovesne 
prošnje za vse potrebe; b) češčenje križa; c) sveto obhajilo. Obredi tega dne 
so najstarejši in najčastitlivejši ostanek starokrščanskega bogoslužja. 
Velika sobota 
Zgodaj zjutraj duhovniki blagoslavljajo velikonočni ogenj in vodo, s 
katerima pokadimo in pokropimo domove. Kjer še kurijo na trda goriva, 
z blagoslovljenim velikonočnim ognjem pripravljajo velikonočne 
dobrote. Velika sobota je sicer dan celodnevnega češčenja Jezusa v 
Božjem grobu. K blagoslovu prinašamo velikonočna jedila, da se 
zavemo Božje dobrote in začutimo njegovo bližino. Ta jedila v domu 
ustvarjajo »Božje okolje« ter so podoba Jezusove zadnje večerje z 
učenci in podoba daritve sv. maše. Vrhunec obhajanja tega dneva pa je 
večerno bogoslužje ali vigilija, ki jo imenujemo tudi »mati vseh vigilij«. 

Velikonocna priloga V 



Sestavljena je iz štirih delov: a) slavje luči doseže vrhunec v hvalnici sveči, ki 
ponazarja Jezusovo darovanje za nas (On je naša Luč, verniki pa ji moramo 
omogočiti, da razsvetli vse na tem svetu); b) besedno bogoslužje, ko beremo 
več svetopisemskih besedil, ki nas spominjajo na našo odrešenjsko zgodovino; 
c) krstno bogoslužje oz. obnovitev krstnih zaobljub (podoživetje pomena krsta 
in podeljevanje zakramentov odraslim katehumenom); č) evharistično 
bogoslužje, ki je že prepojeno z velikonočnim veseljem. 

Velika noč 
Na dan spominjanja največjega čudeža in temelja naše vere, ki 
je vstajenje Jezusa Kristusa od mrtvih, so v jutranjih urah po 
župnijah vstajenjske procesije z Najsvetejšim, ko praznujemo, 
da nas je Kristus s svojim trpljenjem in smrtjo odrešil oziroma 
da greh in smrt nimata dokončne besede, ampak odprto pot v 
večno življenje. Velika noč je zato praznik veselja in upanja. 
Izražamo ju z vzklikom aleluja (hebrejsko Hallelu in Yah), kar 
pomeni slavite Jahveja, to je Boga.

SIMBOLIČNI POMEN VELIKONOČNIH JEDIL

- kruh = hostija oz. simbol Jezusove spremenitve kruha v telo in vina v kri na 
zadnji večerji ter ustanovitve svete maše na zadnji večerji
- potica  = trnjeva krona 
- meso (šunka) = velikonočno jagnje, ki ga je Jezus z apostoli jedel pri zadnji 
večerji; Jezus je za nas Božje Jagnje 
- hren = žeblji, s katerimi so Jezusa pribili na križ; predstavlja tudi grenka 
zelišča, ki so jih Judje uživali za veliko noč, imenovano pasha 
- rdeči pirhi = kaplje Jezusove krvi 

- rumeni ali rjavi pirhi 
= grenek žolč, 
namešan v vino, ki so 
ga ponudili Jezusu na 
križu
- veselo pobarvani 
pirhi (zlasti z napisom 
Aleluja ali narisanim 
jagnjetom z zastavo) = 
Jezusovo  vstajenje 
iz groba; kakor 
piščanci pridejo iz 
jajčne lupine, tako je 
prišel Jezus iz groba

(Povzeto po Družini 2021)



DRUŽINA PRAZNUJE VELIKO NOČ 

Na obisku pri družini Lipovnik Guzej na Dobrijah 
Pri Potočniku na Dobrijah živijo Lipovnikovi. Matilda in Rupert, Rozalija in 
Srečko ter družina hčerke Polonce, mož Jože, otroka Jure in Gašper. Polonca 
si je moža pripeljala na domačo kmetijo iz Šmarja pri Jelšah, tako se je pridružil 
nov priimek Guzej. Jože je zaposlen na Komunali, Polonca v Zadrugi, doma pa 
skupaj s starši gospodarita na kmetiji. V hiši živijo skupaj štiri generacije, morda 
je to že kar redkost, vsekakor pa vzor medsebojnega sožitja.  Mladi pravijo, da 
je čisto v redu in lepo biti skupaj v eni hiši in v enem gospodinjstvu. Pri kosilu 
so zbrani vedno vsi skupaj, pred jedjo molijo, čez dan pa je tako ali tako vsak 
pri svojem delu.  

Ustavili smo se pri mladi družini in 
se pogovarjali o pripravah na 

velikonočne praznike. 
Gašper, ki bo v jeseni 

šel v prvi razred, je  
začel pripovedovati 

vse, kar se spomni 
od lanskih 
velikonočnih 
praznikov: 
»Pavlika nam 
naredi snope, 
pred hišo damo 
lesenega zajčka, 
imeli smo gobe, 

ata, Jure in jaz 
smo šli po ogenj, 

na veliko noč 
iščemo jajčka.« 

Presenetljivo, kako si 
je vse zapomnil! Mama 

pripomni, da tudi letos 
pripravljajo, da bodo na njivi 

zakurili velikonočni ogenj.  
Z dela v gozdu sta prišla ata Jože in Jure, drugošolec. Tudi Jure ni hotel 
zaostajati za bratcem in je začel pripovedovati vse o pripravah na veliko noč: 
»Najprej je delal snope pradedi, sedaj Pavlika, letos ga bom poskusil narediti 
sam. V petek zvečer pripravimo jajčka, vsi štirje jih barvamo, k žegnu nesemo 
v Rutnikovo kapelo. K sv. Egidiju pa v soboto zjutraj gremo z gobami po ogenj, 
potem pa doma pokamo s karbidom, imamo že pripravljeno, toda pri pokanju 
je treba biti pazljiv. Šel bom na velikonočno procesijo, letos bom ministriral in 
bom še vse bolj od blizu videl.« Iz pripovedovanja vidim, kako se otroka 
veselita praznikov. Oče Jože doda svoje spomine na mladost: »Sodeloval sem, 
ko smo v farno cerkev iz različnih vasi prinesli velike butare in tekmovali, 



bo večja, podrli smo kakšnih 15 m dolgo smreko, jo okrasili in jo peš nesli do 
cerkve. Po ogenj smo šli peš v tri km oddaljeno cerkev, potem smo ga po vasi 
razdelili. V nedeljo smo šli h grvstajenju, popoldne smo pokali s karbidom, bilo 
je veselje.« Mama se še spomni, da je za praznike pela v otroškem zboru. 
Lipovnikovi običaje in vero prenašajo iz roda v rod. Mlada starša želita vse, kar 
sta sama doživela, prenesti na svoja otroka. Pravita: »Lepi so spomini, lepi so 
običaji, lepo je praznovati, skupaj smo, se umirimo.« 

Pogovarjala se je Marija Prikeržnik 

PREDLOG MOLITVE OB VELIKONOČNI MIZI

Obhajali smo sveto tridnevje, Jezusovo trpljenje in smrt, in prišla je 
velika noč, ko sta pri vstajenju svečano zadoneli Aleluja in pesem 
Zveličar naš je vstal iz groba. Po vstajenjski procesiji, ko smo vstalega 
Zveličarja ponesli med ljudi, in po slavnostni sv. maši, smo se 
odpravili domov, kjer smo se zbrali ob mizi, polni blagoslovljenih 
velikonočnih dobrot. Pred jedjo pomolimo. 

Molimo. V imenu Očeta ... Oče naš … Zdrava Marija … Slava 
Očetu … Amen. 

Vsak izreče svojo prošnjo ali zahvalo. 

Gospod Jezus, ob tej velikonočni mizi blagoslovi vse nas in ta 
velikonočna jedila. Navdaj nas z veseljem svojega vstajenja, da 
bomo povsod prinašali tvojo navzočnost, ki živiš in kraljuješ 
vekomaj. V imenu Očeta … Amen.

ZANIMIVOSTI O VELIKONOČNEM ČASU 
•  kristjani smo začeli praznovati veliko noč kot poseben dan v letu v 2. 
stoletju (nedelje pa praznujemo od vsega začetka)  
•  datum velike noči so določili na Nicejskem koncilu leta 325 
•  navado, da si podarjamo jajca kot simbol življenja, so poznali že stari 
Egipčani, Perzijci, Galci, Grki in Rimljani 
•  tradicionalni način barvanja jajc se imenuje pysanka in prihaja iz Ukrajine 

•  v praznovanje velike noči se je vtihotapilo precej poganskih simbolov, tudi 
velikonočni zajec, sicer znamenje plodnosti in lune, ki ga – čokoladnega – kar 
75 % ljudi začne jesti pri ušesih  

•  leta 1722 je Nizozemec Jakob Roggeveen Velikonočne otoke odkril prav 
na velikonočno nedeljo

(Vir: splet) 

Blagoslovljeno in upanja polno veliko noč vam želi uredništvo 
Vogelnega kamna.


